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VERSLAG
Vastgesteld 17 december 1993

De vaste Commissie voor Financiën1, belast met het voorbereidend
onderzoek naar dit wetsvoorstel, heeft de eer van haar bevindingen als
volgt verslag uit te brengen. Onder het voorbehoud dat de gestelde
vragen door de regering tijdig zullen zijn beantwoord, acht de commissie
de openbare behandeling van het wetsvoorstel genoegzaam voorbereid.

De leden van de fractie van de PvdA hadden met belangstelling kennis
genomen van het wetsvoorstel. Zij vroegen waarom de wet niet voorzag
in inwerkingtreding per 1 januari 1994 gelijk aan het moment van
vrijmaking van het kapitaalgebied binnen de Europese Gemeenschap.

Deze leden vernamen gaarne nader over de betekenis van de «filosofie»
dat het regime ten aanzien van derde landen niet onmiddellijk behoeft te
worden gewijzigd. Waarop wordt hier gedoeld. Kan een overzicht of
althans een aantal voorbeelden worden verstrekt om de betekenis te
illustreren, zo vroegen zij. Bij wie berust de bevoegdheid om een
tijdschema vast te stellen? Wat is de opvatting van de regering over de
noodzaak cq. de wenselijkheid hiervan? Zij wilden weten welke gevolgen
eventueel voortvloeien uit het doen vervallen van de bestaande restrictie
ten aanzien van het openstellen van het lead-management in gulden–
emissies door banken. Overigens meenden zij dat in formele zin niet van
opheffing per 1 januari 1994 sprake zou kunnen zijn met het oog op de
afhandeling van het onderhavige voorstel.

Met betrekking tot de «economisch» gemotiveerde vrijwarings–
mogelijkheid ex artikel 73F van het Verdrag vroegen deze leden of
bijzondere situaties verband houdend met speculatieve bewegingen die
de leidende Europese munt(en) onder onhoudbare druk zouden kunnen
zetten hier per definitie waren uitgesloten. Zij vroegen de
besluitvormingsprocedure uiteen te zetten die tot besluitvorming op
grond van dit artikel zou leiden.

Met betrekking tot de vrijwaringsmogelijkheid op «politieke» gronden
vroegen zij of hun indruk juist was dat de toepassing van de Sanctiewet
1977 voorzover het om financiële betrekkingen gaat voortaan volledig
ondergeschikt zal zijn aan besluitvorming in EG-verband? Bij deze vraag
betrokken zij de in hettweede lid voorziene uitzonderingsmogelijkheid,
die echter weer de vraag opriep of het hierbij uitsluitend om een tijdelijke
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uitzondering zou dienen te gaan, die zou rnoeten vervallen tenzij de
maatregel toepassing zou krijgen voor de Gemeenschap als geheel.

De leden van de PvdA-fractie vroegen een globaal overzicht van
aanleidingen en momenten waarop sedert het in werking treden van de
huidige wet een beroep was gedaan op de hierin opgenomen bevoegd–
heden.

Deze leden waren niet aanstonds overtuigd van de meerwaarde van het
doen vervallen van de nu nog geldende bevoegdheid om het betalings–
verkeer met niet-ingezetenen te doen verlopen via door De Nederlandsche
Bank gemachtigde financiële instellingen. Wat is het voorziene of beoogde
gevolg van de voorgenomen wijziging? Ligt hier geen relatie met het
toezicht op handelingen met mogelijk strafrechtelijke gevolgen? De leden
konden begrip opbrengen voor het doeri vervallen van enige nu nog ter
bekrachtiging aan de Staten-Generaal overgelaten bevoegdheden. Wel
vroegen zij hoe nu was geregeld, resp. alsnog geregeld zou kunnen
worden dat de Staten-Generaal op adequate wijze zal worden geïnfor–
meerd over de toepassing van de voorgestelde wet? Tenslotte vroegen de
leden van de PvdA-fractie of in alle overige lidstaten inmiddels op
bevredigende wijze de stappen zijn gezet resp. voorbereid ter implemen–
tatie van de voor de tweede fase van de EMU bedoelde situatie.

De leden van de WD-fractie constateerden verheugd dat vanaf 1 januari
1994 de Europese Gemeenschap in beginsel één kapitaalgebied wordt
met alleen eventuele restricties ten opzichte van derde landen, waarover
in de toekomst met unanimiteit zal worden beslist. Nederland kan dus ook
niet meer tegen zijn zin worden gedwongen om het eigen liberale klimaat
te verlaten. Kan dat laatste nog eens bevestigd worden? Na het bereiken
van de volledige en onomkeerbare convertibiliteit van de EG-valuta's en
de volledige liberalisatie van kapitaaltransacties (waarbij alleen
Griekenland nog gebruik kan maken van de vrijwaringsmogelijkheid) is de
volgende mijlpaal de onherroepelijke vastkoppeling van wisselkoers–
pariteiten, die uiteindelijk wordt gevolgd door de invoering van één munt.
Is het juist dat de kansen op het bereiken van deze mijlpaal vóór het
ingaan van de volgende eeuw eerder kleiner dan groter zijn geworden?
Wijst de feitelijke gang van zaken - met name op het vlak van de
economische convergentie, maar ook met betrekking tot de
EMS-ontwikkeling - niet steeds meer op de noodzaak van een twee– of
meer snelheden-concept? Mag geconcludeerd worden, dat na 31
december 1993 er geen enkele nationale restrictie van Nederland ten
aanzien van het kapitaal– resp. betalingsverkeer - met inbegrip van
onroerende goederen, vestiging, financiële dienstverlening en effecten
jegens derde landen zal bestaan? Hoe is dat per 01.01/94 in de andere
EG-Lid-Staten? Moet er van uitgegaan worden, dat - na aanname van de
onderhavige wet– niet alleen feitelijk, maar ook wettelijk gezien, het
rente-instrument als enig belangrijk instrument van binnenlands monetair
beleid is overgebleven? De leden van de WD-fractie vroegen de regering
hier een wat dieper gravende beschouwing aan te wijden.

Vervolgens vroegen deze leden of - na de schriftelijke interventie van de
Raad van State - geconcludeerd mag worden dat tot individuele gegevens
herleidbare betalingsbalans-informatie niet zal worden uitgewisseld? De
opstelling van een Nederlandse betalingsbalans blijft ook in de aanloop
naar de EMU van belang. Die opstelling lijkt eerder moeilijker dan
gemakkelijker te worden. De leden van de WD-fractie vroegen daar een
nadere toelichting bij. Kan ook nog eens uiteengezet worden hoe relevant
de opstelling van een Nederlandse betalingsbalans tijdens de tweede fase
van de EMU (die op 1.1/94 begint) resp. na ingang van de derde
EMU-fase eigenlijk is?

De leden van de fractie van GroenLinks hadden met belangstelling
kennis genomen van het wetsvoorstel. Deze leden erkennen de noodzaak
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om eventuele strijdigheden in nationale wetgeving met verdrags–
verplichtingen die voortvloeien uit het Unie-verdrag weg te nemen.

In de memorie van toelichting geeft de regering enkele verklaringen
voor het feit dat sinds 1980 in steeds mindere mate een beroep is gedaan
op de bevoegdheden die de Wetfinanciële betrekkingen buitenland nog
bood. Deze leden hadden die verklaringen begrepen en hadden daar op
zich niets tegen in te brengen. Wel constateerden zij dat de regering
spreekt over een afnemend beroep op de bevoegdheden uit de wet. Dat
wil dus zeggen dat er in de periode 1980 tot nu kennelijk nog wel in een
enkel geval een beroep is gedaan op deze wet. Deze leden zouden graag
een inzicht willen hebben in welke concrete gevallen in die periode een
beroep is voorgekomen. Gelet op het kennelijk zeer beperkte aantal moet
dat toch mogelijk zijn? Bovendien zouden zij graag toegelicht zien waarom
de regering destijds een dergelijk beroep verantwoord en noodzakelijk
vond. Deze leden vroegen hierom omdat zij een beter inzicht wilden
krijgen in de (potentiële) doelmatigheid en doeltreffendheid van een
instrument dat binnenkort, door het onderhavige wetsvoorstel, zal
verdwijnen. Acht de regering het ondenkbaar dat zij dit instrument ooit
nog nodig zal hebben? De leden van de fractie van GroenLinks merkten op
dat de regering niet van zins is om de verzoeken van de DNB te
honoreren. Deze leden vonden het moeilijk om te beoordelen hoe
noodzakelijk de door de DNB gevraagde wijzigingen zijn voor een goede
uitvoering van haar taken. Kan nader uiteen worden gezet waarom de
DNB zo aan deze wijzigingen hecht? De regering is van mening dat de
praktische problemen waarmee de DNB kennelijk geconfronteerd wordt
ook anderszins oplosbaar zijn. Zij draagt vervolgens ook een concrete
oplossing aan. Is al bekend of de DNB met deze oplossing echt uit de
voeten kan? Heeft de DNB al gereageerd op de afwijzing van haar
verzoeken? Zo Ja, hoe luidde die reactie?

De voorzitter van de commissie,
Linschoten

De griffier van de commissie,
Hommes
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